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условия, при которых случайные возмущения играют позитивную роль, приводя 
к резкому сокращению популяции опухолевых клеток. 
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The radiation-induced signal in wheat seeds was studied. The dependences of the EPR 

signal intensity on the absorbed dose are obtained and the kinetics of the radicals over the 
time is determined. 

 
В современной пищевой промышленности одной из основных задач является 

увеличение производства и улучшение качества производимой продукции, что 
вызывает необходимость поиска инновационных решений во всех сферах агро-
промышленного комплекса [1]. Прежде всего данная задача решается путем 
внедрения технологий, позволяющих сократить потери при хранении и транс-
портировке продукции. В последние два десятилетия радиационная обработка 
все шире применяется как средство замедления прорастания семян и созревания 
фруктов, овощей, а также используется для предотвращения заражения пищевых 
продуктов микробами и насекомыми, для улучшения технологических свойств. 
Применение ионизирующих излучений не вызывает токсикологический опасно-
сти, не изменяет органолептических и питательных свойств продуктов при со-
блюдении рекомендованных доз и условий облучения [2].  

Для контроля облученной продукции уникальным высокоэффективным ме-
тодом является ЭПР-спектрометрия, позволяющая оценить количество образо-
ванных свободных радикалов и, таким образом, величину поглощенной дозы. 
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Данный метод достаточно быстрый, точный, не требует большой объем исследу-
емого образца, однако может быть ограничен временем жизни радикалов [3].  

В настоящей работе исследован радиационно-индуцированный сигнал ЭПР в 
семенах пшеницы, облученной дозами от 1 до 30 кГр на ускорителе электронов 
УРТ-0.5 [4] в ИЭФ УрО РАН (0,5 МэВ, 60 нс, доза за импульс 300 Гр).   

Данный диапазон доз соответствует требуемым эффектам задержки прорас-
тания и дезинсекции семян [5]. Измерения проводились на ЭПР спектро-
метреELEXSYSE500    

Полученный график первой производной сигнала ЭПР содержит два пика S1, 
S2 (рисунок 1). Определены зависимости интенсивности ЭПР сигнала от погло-
щенной дозы. Также проведена оценка кинетики радикалов во времени.  

 

 
Рис. 1. Первая производная ЭПР сигнала пшеницы 
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The main regularities analysis of the “hot” radioactive particles transfer in the digestive 
tract of laboratory animals (rats), which serve as reference organisms in the tasks of evaluation 
the radiation risk of environmental contamination with radionuclides for biota and humans, 
is presented. 

 
The study of radioactive particles (RPs) behavior in environmental objects is cur-

rently an important area of radioecology and veterinary radiobiology [1, 2]. Despite of 
the fact that there is a significant amount of publications on the problem of protecting 
humans and animals from ionizing radiation, information about transfer of radioactive 
particles and associated damage to the gastrointestinal tract (GIT) are limited. The for-
mation of the radioactive particles may occur at nuclear and radiation accidents, nu-
clear explosions, the use of “dirty bombs”, due to radioactive emissions from nuclear 
industry and production of raw materials with high concentrations of natural radionu-
clides [1].  

The purpose of this study was to analyze available data on patterns of RPs transfer 
in the GIT of monogastric animals that serve as reference organisms [3] for assessing 
the radiation risk of environmental contamination for biota and humans.   

To study the hot particle (HP) radiative effect on laboratory rodents, the rats of 
Wistar breed weighing from 200 to 300 g were used. In the experiments the silicate 
fused radioactive particles gage 80-160 µm got by “uranium”, “three-component” and 
“rhenium” models were used because their radiation characteristics are similar to ones 
of instantaneous fission products of 10-15 hours age [3]. At the time of the HP intake 
in animals, the HP specific activity ranged from 3.7 to 7.4 GBk/g (100-200 MCi/g).   

To estimate the critical organs (for example, the intestinal mucosa) radiation dose, 
the results of the Monte Carlo calculation were used, which provides a highly accurate 
result for a precision voxel model of a rat. Several models of the composition and state 
of hot particles and their localization are used in the calculations. The data is taken 
from field experiments (nuclear explosions). The calculated doses are in satisfactory 
agreement with the measurement data in the same field experiments.  
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